

HOTUBA YA MGENI RASMI MHESHIMIWA MIZENGO P. PINDA WAZIRI MKUU MSTAAFU WA JAMHURI YA MUUNGANO WA TANZANIA NA MWENYEKITI WA AGRI THAMANI FOUNDATION KWENYE MKUTANO WA KIMATAIFA WA “All-Africa Summit on Diversifying Food Systems with African Traditional Vegetables to Increase Health, Nutrition and Wealth” uliofanyika katika Hoteli ya Gran Melia, Arusha, Tanzania, tarehe 25-28 January 2021

Mheshimiwa Idd Kimanta, Mkuu wa Mkoa wa Arusha;

Dkt John Ndunguru, Mwakilishi wa Katibu Mkuu, Wizara ya Kilimo;

Dkt. Gabriel Rugalema, Mkurugenzi wa Kanda ya Mashariki na Kusini mwa Afrika, World Vegetable Center;

Bwana Jerry Muro, Mkuu wa Wilaya ya Arumeru;

Dkt Jacqueline Mkindi, Mkurugenzi Mtendaji Mkuu wa Asasi ya Kuendeleza Kilimo cha Horticulture Tanzania (TAHA);

Bwana Patrick Njau, Mwakilishi wa Mtendaji Mkuu wa Baraza la Biashara la Afrika Mashariki;

Waheshimiwa Sana Wageni Waalikwa;

Wanahabari;

Mabibi na Mabwana.

Awali ya yote napenda kumshukuru Mwenyezi Mungu mwingi wa Rehema aliye tuwezesha kukutana mahali hapa kwa ajili ya Mkutano wa Kimataifa utakaoadili mustakabali wa mfumo wa chakula katika mbogamboga zenye asili ya Kiafrika. Pili, ni furaha yangu kuwa nanyi asubuhi hii ya leo katika ufunguzi wa Mkutano huu muhimu na wa kipekee. Si mara nyingi kusikia Mkutano wa Kimataifa unaoangazia mazao ya kiasili ya Afrika. Nawapongeza waandaaji, **World Vegetable Center** na Wadau wengine wote, kwa maono na juhudi zinazofanyika katika kuweka msisitizo na mkazo kwenye mazao ya mbogamboga za asili.

Ndugu Wageni Waalikwa, Mabibi na Mabwana;

Kama ilivyo ada napenda kuungana na wenzangu waliotangulia kuwakaribisha kwenye Mkutano huu. Kwa wale waliotoka nje ya nchi hii kuja kuhudhuria mkutano huu, niseme Karibuni sana Tanzania. Ni matumaini yangu kuwa baada ya Mkutano huu mtapata nafasi ya kutembelea vivutio vingi vya utalii hapa nchini. Kama mjuavyo, Tanzania ni mojawapo ya nchi zinazoongoza Duniani kwa vivutio vya utalii vya aina mbalimbali. Kwa vile tuko hapa Arusha, basi fanyeni jitihada mkatembelee mbuga za karibu kama vile Ngorongoro, Manyara, Tarangire na Serengeti. Mwaka 2019 Taasisi ya World Travel Award (WTA) katika Mkutano wake uliofanyika Nchini Mauritius ilitoa tuzo kwa Hifadhi ya Taifa ya Serengeti baada ya kutangazwa kuwa Hifadhi Bora Barani Afrika. Rai yangu ni kwamba wajumbe wa mkutano huu mliotoka Nje ya Nchi hata wale wa ndani msiache kutembelea hifadhi hiyo ili kushuhudia ukweli huo na maajabu yake. **Karibuni sana!**

Mkutano huu ni muhimu sana kwetu sisi sote na hasa wazawa wa Bara la Afrika. Katika kuangazia mazao ya mbogamboga yenye asili ya Bara hili, sio tu tunaangazia lishe na kipato bali pia utamaduni wetu. Mazao yetu ni chakula chetu lakini pia ni sehemu muhimu ya utamaduni na ustawi wetu.

Ndugu Wageni Waalikwa;

Afrika inayo zaidi ya aina **400** za mazao ya mboga za kiasili. Lakini yale yanayotumika kama chakula ni machache sana na yale yanayotumika kibiashara ni machache zaidi. Huu urithi wetu wa mazao haya ni lazima tuutunze na kuenzi kwa sababu mbalimbali. Sababu kubwa za kuyatunza mazao hayo ni pamoja na:

1. **Kutunza BioAnuai (biodiversity) yetu isipotee:** Utafiti unaonyesha kwamba kutokana na kutofanyiwa utafiti wa kutosha na changamoto za mabadiliko ya tabia nchi mimea ya mbogamboga hasa ile ambayo hailimwi inazidi kupotea kwa kasi kubwa sana. Upoteaji huu ni hasara si tu kwa Bara la Afrika bali Dunia nzima.
2. **Mazao ya mboga ni muhimu sana kwenye afya na lishe:** Utafiti wa kitaalamu unaonyesha kuwa mboga za asili zina viwango vikubwa vya viini lishe ukilinganisha na mboga nyingine kutoka mataifa ya nje ya Bara hili. Watafiti na Wataalamu wengine wameyaita mazao haya “*super foods*” yaani vyakula vyenye viini lishe bora kabisa. Kufuatana na takwimu za Shirika la Chakula na Kilimo la Umoja wa Mataifa (FAO), kuna takribani watu **Milioni 821** wanaokabiliwa na matatizo ya utapiamlo yanayotokana na kula chakula kisichokuwa na viini lishe bora (*malnutrition*).
3. Kwa upande wa Tanzania hali hii ya utapiamlo ni mbaya. Kulingana na Takwimu za Utafiti wa Hali ya Lishe ya Mwaka 2018 zinaonesha kama ifuatavyo:
 - (a) Watoto (miaka 0-5) milioni 3 wamedumaa;
 - (b) Watoto (miaka 0-5) milioni 1.3 wana uzito pungufu;
 - (c) Watoto (miaka 0-5) milioni 5 wana upungufu wa damu;
 - (d) Watoto (miaka 0-5) milioni 3 wana upungufu wa vitamin A na;
 - (e) Asilimia 32 ya wanawake (miaka 14 – 49) wana tatizo la uzito uliozidi (overweight).
4. Baadhi ya athari za utapiamlo ni pamoja na;
 - (a) Udumavu una athari katika makuzi na maendeleo ya mtoto kwa sababu hupunguza ufahamu na ubunifu kwa kati ya asilimia 30 hadi 40. Hali hii huathiri uwezo wa mtoto KUFUNDISHIKA, kuelewa na kushusha ufaulu.
 - (b) Isitoshe utapiamlo unaongeza magonjwa na vifo kwa watoto na akina mama. Asilimia 50 ya magonjwa ambayo husababisha vifo vya watoto wenye umri chini ya miaka 5 vinasababishwa na utapiamlo. Vilevile wanawake takribani 60,000 hufariki kila mwaka kutokana na matatizo ya upungufu wa damu yanatokana na tatizo la upungufu wa damu linalotokana na upungufu wa madini CHUMA.
 - (c) Upungufu wa damu pia huathiri sana uwezo wa kujifunza na utendaji kazi kwa hadi asilimia 17. Ili kupambana na hali na tatizo hili kwa akina mama, kwa makadirio ya mwaka 2019, Serikali ilipanga kununua jumla ya vidonge milioni 179.2 ili kukidhi mahitaji ya vidonge vya kuongeza damu kwa wajawazito na

wanaonyonyesha. Kwa mwaka huo wa 2019 gharama ya vidonge hivyo ilikuwa shilingi Bilioni 3.3.

- (d) Hivyo, uko umuhimu mkubwa kwa Tanzania kudhibiti tatizo la udumavu kwa watoto wenye umri chini ya miaka 5 kwa kuzingatia malengo iliyojiwekea kila mwaka kuanzia mwaka 2014 – 2025 ili kuepuka hasara kubwa itakayotokea kutokana na udumavu.
 - (e) Vilevile kwa mwaka 2018; takribani watoto 600,000 walionekana kuwa na utapiamlo mkali na wa kadri lakini ni watoto wapatao 15,000 tu waliweza kupatiwa matibabu stahili.
 - (f) Aidha, kutokana na Taarifa ya Tume ya Magonjwa Yasiyoambukizwa na Ajali ya Mwaka 2019 inaonyesha kuwa Tanzania inatumia takribani shilingi Bilioni 454 kwa mwaka kwa ajili ya kugharimia magonjwa ya kisukari, moyo, figo, ini, kinywa pamoja uoni na usikivu havifu. Ni dhahiri tatizo la utapiamlo nchini umechangia kuongezeka kwa gharama za matibabu kwa familia na Serikali. Hivyo, haihitaji msisitizo kusema kwamba uzalishaji mkubwa wa mbogamboga zenye asili ya Kiafrika utasaidia sana kupunguza tatizo la utapiamlo Barani Afrika na Ulimwenguni kwa jumla.
5. Wakati huo huo mazao ya mbogamboga ni fursa kubwa sana ya kibiashara katika ngazi ya Kaya na Taifa kwa jumla. Hapa Tanzania na Bara zima la Afrika, ukienda sokoni utaona kuwa mbogamboga nyingi ni za asili mfano mchicha, figiri, mnafu, ngogwe n.k. Mbogamboga hizi zimekuwa njia mojawapo ya kujipatia kipato hasa kwa akina mama na vijana. Mbogamboga hizi zinatoa ajira kwa mamilioni ya watu.
6. Tanzania kwa kutambua ukubwa wa tatizo hili imeamua kupitia Ilani ya Uchaguzi ya Chama Tawala CCM ya Mwaka 2020 – 2025 kuweka uzito mkubwa kwa kuahidi kufanya yafuatayo;
- (i) Ibara ya 37-B
 - (e) Kuhamasisha kilimo cha mazao lishe (nutrition-sensitive) ili kupunguza udumavu kutoka asilimia 32 hadi asilimia 24 na kupunguza ukondefu ili kuendelea kuwa chini ya asilimia 5 kiwango ambacho kimewekwa na Shirika la Afya Duniani;
 - (g) Kuongeza uzalishaji wa mazao ya bustani kutoka tani 7,230,217 hadi tani 14,600,000 ifikapo mwaka 2025. Ili kufikia azma hiyo tumeanisha hatua mbalimbali zitakazochukuliwa.
 - (ii) Ibara ya 37-C
 - (e) Kujenga uwezo wa Taasisi za Ndani za Serikali na Binafsi za ithibati (*local certification Bodies*) ili kupunguza gharama za ithibati za mazao yanayosafirishwa nje hasa mazao ya bustani na mbogamboga ambayo wawekezaji wakuu ni wanawake na vijana;
 - (o) Kuongeza uzalishaji na mauzo ya nje ya mbogamboga kwa zaidi ya maradufu kwa kuchukua hatua mbalimbali zikiwemo:
 - Kujenga vituo vya kuchakata na kuhifadhi mazao ya bustani (*industrial parks*) katika mikoa ya Dar es Salaam, Mbeya na Songwe;
 - Kujenga Vituo vya kuchakata na kuhifadhi mazao haya katika mikoa ya Arusha, Dar es Salaam, Dodoma, Geita, Iringa, Kagera, Kigoma, Manyara, Mara, Mbeya, Tabora, Morogoro,

Mtwara, Mwanza, Singida, Shinyanga, Songwe, Tanga na Katavi;

- Kuimarisha majukwaa ya Wadau wa mazao makuu ya bustani, viungo, matunda na mbogamboga;

(iii) Ibara ya 37 – D

“Kuweka mfumo mpya wa usimamizi Kitaasisi na uratibu wa shughuli za kilimo kwa lengo la kuweka mazingira wezeshi na kuwezesha wakulima kuwa na sauti katika uendeshaji wa biashara ya mazao yao kwa;

(d) Kuanzisha Taasisi ya kusimamia mazao ya bustani, nafaka, na mazao mengine ili kusimamia mazao hayo na kuhakikisha yanatoa mchango zaidi katika usalama wa chakula na pato la mkulima.

Ndugu Wageni Waalikwa;

Wakati Tanzania imejizatiti kupambana na tatizo hili utapiamlo kwa kuongeza mazao ya mbogamboga za asili Baraza Kuu la Umoja wa Mataifa nalo katika Kikao chake cha 74 kimetoa uamuzi wa kutenga mwaka huu wa 2021 kuwa Mwaka wa Kimataifa wa Mbogamboga na Matunda (*International Year of Fruits and Vegetables*). Sambamba na hiyo, Umoja wa Mataifa pia unaandaa Mkutano wa Kilele wa Hali ya Chakula Duniani UN *Food Systems Summit*. Haya yote kwetu ni fursa kwa vile yataongeza msukumo wa uwajibikaji wa kuzalisha na kutumia mazao ya mbogamboga yenye asili ya kiafrika.

Ndugu Wageni Waalikwa ;

Mara nyingi Mikutano ya aina hii hutoa ahadi nyingi zenye kuasharia mabadiliko chanya lakini baada ya Mkutano maisha yanarudi pale pale. Ningependa sana Mkutano huu uwe chachu ya mabadiliko ya kweli katika kilimo na matumizi ya mazao ya mbogamboga ya asili za Kiafrika. Tutunze mbegu, tuzitumie kuboresha mazao, tulime mazao haya na tuyatumie inavyopaswa ili kuboresha lishe na kipato. Tusipofanya hivyo siyo tu tutalaumiwa na vizazi vijavyo bali pia tutakuwa tumepoteza sehemu kubwa sana ya urithi, utajiri, utamaduni na heshima ya Bara letu la Afrika.

Kuhamasisha uzalishaji na matumizi ya mazao ya mbogamboga yenye asili ya kiafrika si kazi ya Serikali tu bali ni kazi ya Wadau wote wakiwepo; watafiti, wakulima, wafanyabiashara au katika Sekta ya usafirisha, uuzaji wa mazao ghafi na usindikaji. Wote tukiungana tutafanya kazi nzuri. Natoa wito pia kwa Wadau wa Maendeleo wa Sekta Binafsi na ile ya Serikali kufanya kila linalowezezana kuhakikisha mazao haya yanapewa kipaumbele. Shirika langu la Agri Thamani, likishirikiana na Wadau kama World Vegetable Center tayari tupo kwenya Tasnia hii tukiangazia kupunguza changamoto ya lishe (*malnutrition*) hasa kwa akina mama wawajawazito na watoto.

Ndugu Wageni Waalikwa ;

Naomba nimalizie kwa kusesitiza kwamba inawezekana kabisa kuyafanya haya mazao ya mbogamboga yenye asili ya Afrika yakaongeze mchango wake katika maendeleo ya mataifa yetu. Ili kufikia hapo tunatakiwa kuweka nguvu nyingi sana katika utafiti na hasa katika maeneo ya **ukusanyaji, utunzaji na uboreshaji wa mbegu za mazao haya, ulimaji bora na matumizi yenye kuimarisha lishe na afya ya mlaji**. Lakini vilevile, inatakiwa Taasisi za Kifedha ziwekeze katika mnyororo wa thamani wa mazao haya. Uwekezaji huu ni muhimu sana ili kuwezesha Sekta hii kuzalisha mazao bora yenye kukidhi viwango, yenye uwezo wa kushindana na kuuzwa katika soko la Kimataifa.

Mwisho ninawashukuru sana, World Vegetable Center kwa kunialika kuja kushiriki nanyi katika Mkutano huu wa aina yake ambalo naamini litafungua mlango mpana wa majadiliano kuhusu matumizi bora na sahihi ya mazao ya mbogamboga yenye asili ya Kiafrika ambayo hayakupewa kipaumbele huko nyuma. Nirudie kuwapongeza tena waandaaji wa Mkutano huu na niwatakie mjadala mzuri.

Baada ya hotuba yangu hii fupi, ninayo furaha sasa kutamka kuwa Mkutano wa Kimataifa wa Mazao ya Bustani yenye asili ya Afrika unaoitwa **“Power on Your Plate: All-Africa Summit on Diversifying Food Systems with African Traditional Vegetables to Increase Health, Nutrition and Wealth”** umefunguliwa rasmi.

Asanteni sana kwa kunisikiliza.

SPEECH BY THE OFFICIAL GUEST HON. held at the Gran Melia Hotel, Arusha, Tanzania, 25-28 January 2021

Honorable Idd Kimanta, Arusha Regional Commissioner;

Dr. John Ndunguru, Representative of the Permanent Secretary, Ministry of Agriculture;

Dr. Gabriel Rugalema, Regional Director for Eastern and Southern Africa, World Vegetable Center;

Mr. Jerry Muro, Arumeru District Commissioner;

Dr Jacqueline Mkindi, Executive Director of Horticulture Tanzania (TAHA);

Mr. Patrick Njau, Deputy Chief Executive Officer of the East African Business Council;

Distinguished Most Invited Guests;

Journalists;

Ladies and gentlemen.

First of all I would like to thank the Most Merciful God who made it possible for us to meet here for an International Conference that will discuss the future of the food system in vegetables of African origin. Secondly, it is my pleasure to be with you this morning at the opening of this important and unique Conference. Congratulations to the organizers, the World Vegetable Center and all other Stakeholders, for the vision and efforts being made in putting emphasis and emphasis on indigenous vegetable crops.

Invited Guests, Ladies and Gentlemen;

I would like to join my previous colleagues to welcome you to this Conference. For those who came from abroad to attend this conference, I would say very welcome to Tanzania. It is my hope that after this Conference you will have the opportunity to visit many tourist attractions in the country. As you know, Tanzania is one of the leading countries in the world for its various tourist attractions. Since we are here in Arusha, then make an effort to visit nearby parks such as Ngorongoro, Manyara, Tarangire and Serengeti. In 2019 the World Travel Award (WTA) Institute in its Conference held in Mauritius presented the award to the Serengeti National Park after being declared the Best Park in Africa. My suggestion is that members of this conference from abroad and even locals should not stop visiting the park to witness that fact and its wonders. Welcome!

This conference is very important for all of us and especially the natives of the African continent. In highlighting the indigenous vegetable crops of this continent, we are not only focusing on nutrition and income but also our culture. Our crops are our food but they are also an important part of our culture and well-being.

Invited Brethren;

Africa has more than 400 varieties of indigenous vegetable crops. But those used as food are very few and those used commercially are much less. This is our heritage of these crops we must preserve and cherish for a variety of reasons. The main reasons for caring for these crops include:

1. Safeguarding biodiversity: Research shows that due to inadequate investment in research and the challenges of climate change, vegetable crops, especially those that are not cultivated, are becoming increasingly lost. This loss is a loss not only for the African continent but for the whole world.

2. Vegetable products are very important for health and nutrition: Scientific research shows that natural vegetables have higher levels of nutrients than other vegetables from outside the continent. Researchers and other experts have called these products "super foods". According to figures from the Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAO), there are approximately 821 Million people suffering from malnutrition-related malnutrition.

3. In Tanzania this situation of malnutrition is serious. According to the 2018 Nutrition Statistics Survey data show as follows:

- (a) 3 million children (0-5 years) are stunted;
- (b) 1.3 million children (0-5 years) are underweight;
- (c) 5 million children (0-5 years) have anemia;
- (d) 3 million children (0-5 years) are deficient in vitamin A and;
- (e) 32% of women (ages 14 - 49) have an overweight problem.

4. Some of the effects of malnutrition include;

- (a) Severe impact on a child's development because it reduces awareness and creativity by about 30 to 40 percent.
- (b) In addition malnutrition increases morbidity and mortality in children and mothers. Fifty percent of the diseases that cause the deaths of children under 5 are caused by malnutrition. Similarly, about 60,000 women die each year from anemia caused by iron deficiency.

(c) Anemia also significantly affects the ability to learn and function by up to 17 percent. To combat this situation and problem for mothers, by an estimate for 2019, the Government planned to purchase a total of 179.2 million tablets to meet the demand for pills and blood transfusions for pregnant and lactating women. For the year 2019 the cost of the tablets was 3.3 Billion shillings.

(d) Thus, it is of great importance for Tanzania to control the problem of stunting in children under 5 years of age based on the goals set for each year from 2014 - 2025 to avoid major losses due to stunting.

(e) Similarly for 2018; About 600,000 children were found to be severely malnourished but only about 15,000 children were able to receive appropriate treatment.

(f) In addition, according to the Report of the Commission on Non-Communicable Diseases and Disasters 2019 shows that Tanzania spends approximately 454 billion shillings per year to pay for diabetes, heart, kidney, liver, mouth as well as vision and hearing impairment. Clearly the problem of malnutrition in the country has contributed to the increase in medical costs for families and the Government. Large-scale production of vegetables of African origin will go a long way in reducing malnutrition in Africa and the world at large.

5. At the same time vegetable crops are a huge commercial opportunity at the Household and National level as a whole. Here in Tanzania and the whole of Africa, if you go to the market you will see that most vegetables are indigenous, for example spinach, fig, squash, squash. These vegetables have become one of the main sources of income, especially for mothers and young people. These vegetables provide employment for millions of people.

6. Tanzania recognizing the magnitude of this problem has decided to go through the CCM Manifesto Election Manifesto for the Year 2020 - 2025 to put more weight by promising to do the following;

(i) Article 37-B

(e) Promoting nutrition-sensitive nutrition to reduce stunting from 32 percent to 24 percent and reduce weight loss to remain below 5% of the standard set by the World Health Organization;

(g) To increase the production of horticultural products from 7,230,217 tons to 14,600,000 tons by 2025. To achieve this goal we have outlined various measures to be taken.

(ii) Article 37-C

(e) Capacity building of Local Government and Private Certification Bodies to reduce the cost of certification of exported produce, especially garden and vegetable crops of which the main investors are women and youth;

(o) Increase the production and export of vegetables by more than double by taking various measures including:

- Construction of industrial parks in the Dar es Salaam, Mbeya and Songwe regions;

- Construction of processing and storage facilities for these products in the regions of Arusha, Dar es Salaam, Dodoma, Geita, Iringa, Kagera, Kigoma, Manyara, Mara, Mbeya, Tabora, Morogoro, Mtwara, Mwanza, Singida, Shinyanga, Songwe, Tanga and Katavi;
- Strengthening Stakeholder platforms for major horticultural crops, spices, fruits and vegetables;

(iii) Article 37 – D

“Establishing a new Institutional management system and coordination of agricultural activities with the aim of creating an enabling environment and enabling farmers to have a say in the operation of their produce for;

(d) Establish an Institute for the management of horticultural crops, cereals, and other crops to manage these crops and ensure that they contribute more to food security and farmer output.

Invited Brethren;

While Tanzania is committed to tackling the problem of malnutrition by increasing indigenous vegetable crops the UN General Assembly also in its 74th session has decided to set aside 2021 this year as the International Year of Fruits and Vegetables.. In parallel, the United Nations is also organizing the UN Food Systems Summit. All of this is an opportunity for us as it will increase the motivation for responsible production and consumption of vegetables of African origin.

Invited Brethren;

Meetings of this kind often make many promises that signal positive change but after the Conference life returns to normal. I would very much like this Conference to be the catalyst for real change in agriculture and the use of African indigenous vegetable crops. Let's take care of the seeds, use them to improve the crop, grow these crops and use them properly to improve nutrition and income. If we do not do so we will not only be blamed for future generations but we will also be losing a great deal of the heritage, wealth, culture and dignity of our African continent.

Encouraging the production and use of African-origin vegetable products is not only the job of the Government but also the work of all Stakeholders in the presence of; researchers, farmers, traders or in the Shipping, marketing and processing industry. Together we will do a great job. I also call on the Private Sector Development Stakeholders and the Government to do everything possible to ensure that these crops are given priority. My Agri Thamani organization, in partnership with Stakeholders such as the World Vegetable Center is already in the industry focusing on reducing the nutritional challenge (malnutrition) especially for pregnant women and children.

Invited Brethren;

I would like to conclude by emphasizing that it is entirely possible to make these African vegetable crops increase their contribution to the development of our nations. To that end we need to put a lot of effort into research and especially in the areas of collection, care and improvement of the seeds of these crops, good cultivation and consumption that enhances the nutrition and health of the consumer. But similarly,

Financial Institutions should invest in the value chain of these products. This investment is very important to enable the Sector to produce quality products that meet the standards, that are competitive and marketable in the international market.

Finally, thank you very much, the World Vegetable Center for inviting me to join you in this kind of Conference which I believe will open a wide door for discussion on the efficient and effective use of African-origin vegetables that have not been given priority in the past. Let me once again congratulate the organizers of this Conference and wish you a good discussion.

After my short speech, I am now pleased to announce that the International Conference entitled "Power on Your Plate: All-Africa Summit on Diversifying Food Systems with African Traditional Vegetables to Increase Health, Nutrition and Wealth" has been officially opened.

Thank you so much for listening to me.

DISCOURS DE L'INVITÉ OFFICIEL HON. tenue à l'hôtel Gran Melia, Arusha, Tanzanie, 25-28 janvier 2021

Honorable Idd Kimanta, Commissaire régional d'Arusha;

Dr John Ndunguru, représentant du secrétaire permanent, ministère de l'Agriculture;

Dr Gabriel Rugalema, Directeur régional pour l'Afrique orientale et australe, Centre mondial des cultures maraîchères;

M. Jerry Muro, commissaire du district d'Arumeru;

Dr Jacqueline Mkindi, Directrice exécutive de l'horticulture en Tanzanie (TAHA);

M. Patrick Njau, Directeur général adjoint du Conseil des entreprises de l'Afrique de l'Est;

Distingués invités;

Journalistes;

Mesdames et Messieurs.

Je voudrais tout d'abord remercier le Dieu Très Miséricordieux qui nous a permis de nous réunir ici pour une Conférence Internationale qui discutera de l'avenir du système alimentaire des légumes d'origine africaine. Deuxièmement, j'ai le plaisir d'être avec vous ce matin à l'ouverture de cette importante et unique Conférence. Félicitations aux organisateurs, au Centre mondial des cultures maraîchères et à toutes les autres parties prenantes, pour la vision et les efforts déployés pour mettre l'accent sur les cultures maraîchères indigènes.

Distingués invités, Mesdames et Messieurs;

Je voudrais me joindre à mes anciens collègues pour vous souhaiter la bienvenue à cette conférence. Pour ceux qui sont venus de l'étranger pour assister à cette conférence, je souhaiterais la bienvenue en Tanzanie. J'espère qu'après cette conférence, vous aurez l'occasion de visiter de nombreuses attractions touristiques du pays. Comme vous le savez, la Tanzanie est l'un des principaux pays au monde pour ses diverses attractions touristiques. Puisque nous sommes ici à Arusha, faites un effort pour visiter les parcs à proximité tels que Ngorongoro, Manyara, Tarangire et Serengeti. En 2019, le World Travel Award (WTA) Institute, lors de sa conférence tenue à Maurice, a remis le prix au parc national du Serengeti après avoir été déclaré meilleur parc d'Afrique. Ma suggestion est que les membres de cette conférence de l'étranger et même les habitants ne devraient pas cesser de visiter le parc pour être témoin de ce fait et de ses merveilles. Bienvenue!

Cette conférence est très importante pour nous tous et en particulier pour les indigènes du continent africain. En mettant en évidence les cultures maraîchères indigènes de ce continent, nous nous concentrons non seulement sur la nutrition et le revenu, mais aussi sur notre culture. Nos cultures sont notre nourriture, mais elles sont également une partie importante de notre culture et de notre bien-être.

Frères invités;

L'Afrique compte plus de 400 variétés de légumes indigènes. Mais ceux utilisés comme nourriture sont très peu nombreux et ceux utilisés commercialement le sont beaucoup moins. C'est notre héritage de ces cultures que nous devons préserver et chérir pour diverses raisons. Les principales raisons de prendre soin de ces cultures sont:

1. Sauvegarder la biodiversité: La recherche montre qu'en raison de l'insuffisance d'investissement dans le domaine de la recherche et des défis du changement climatique, les cultures maraîchères, en particulier celles qui ne sont pas cultivées, sont de plus en plus perdues. Cette perte est une perte non seulement pour le continent africain mais pour le monde entier.

2. Les produits végétaux sont très importants pour la santé et la nutrition: la recherche scientifique montre que les légumes naturels ont des niveaux de nutriments plus élevés que les autres légumes de l'extérieur du continent. Les chercheurs et autres experts ont qualifié ces produits de «super-aliments». Selon les chiffres de l'Organisation des Nations Unies pour l'alimentation et l'agriculture (FAO), environ 821 millions de personnes souffrent de malnutrition liée à la malnutrition.

3. En Tanzanie, cette situation de malnutrition est grave. Selon l'enquête sur les statistiques nutritionnelles de 2018, les données montrent ce qui suit:

- a) 3 millions d'enfants (0 à 5 ans) souffrent d'un retard de croissance;
- b) 1,3 million d'enfants (0 à 5 ans) souffrent d'insuffisance pondérale;
- c) 5 millions d'enfants (0 à 5 ans) souffrent d'anémie;
- d) 3 millions d'enfants (0 à 5 ans) présentent une carence en vitamine A et;
- (e) 32% des femmes (âgées de 14 à 49 ans) ont un problème de surpoids.

4. Certains des effets de la malnutrition comprennent:

(a) Un impact sévère sur le développement de l'enfant car elle réduit la conscience et la créativité de 30 à 40%.

b) En outre, la malnutrition augmente la morbidité et la mortalité des enfants et des mères. Cinquante pour cent des maladies qui causent la mort d'enfants de moins de 5 ans sont causées par la malnutrition. De même, environ 60 000 femmes meurent chaque année d'anémie due à une carence en fer.

(c) L'anémie affecte également considérablement la capacité d'apprendre et de fonctionner jusqu'à 17 pour cent. Pour lutter contre cette situation et ce problème pour les mères, selon une estimation pour 2019, le gouvernement prévoyait d'acheter un total de 179,2 millions de comprimés pour répondre à la demande de pilules et transfusions sanguines pour les femmes enceintes et allaitantes. Pour l'année 2019, le coût des comprimés était de 3,3 milliards de shillings.

d) Il est donc très important pour la Tanzanie de maîtriser le problème du retard de croissance chez les enfants de moins de 5 ans sur la base des objectifs fixés pour chaque année de 2014 à 2025 afin d'éviter des pertes importantes dues au retard de croissance.

e) De même pour 2018; Environ 600 000 enfants souffraient de malnutrition sévère, mais seuls 15 000 enfants environ ont pu recevoir un traitement approprié.

f) En outre, selon le rapport de la Commission sur les maladies non transmissibles et les catastrophes, 2019 montre que la Tanzanie dépense environ 454 milliards de shillings par an pour payer le diabète, le cœur, les reins, le foie, la bouche ainsi que les troubles de la vue et de l'audition. Il est clair que le problème de la malnutrition dans le pays a contribué à l'augmentation des frais médicaux pour les familles et le Gouvernement. La production à grande échelle de légumes d'origine africaine contribuera grandement à réduire la malnutrition en Afrique et dans le monde en général.

5. En même temps, les cultures maraîchères représentent une énorme opportunité commerciale au niveau des ménages et au niveau national dans son ensemble. Ici en Tanzanie et dans toute l'Afrique, si vous allez au marché, vous verrez que la plupart des légumes sont indigènes, par exemple les épinards, figues, courges, courges. Ces légumes sont devenus l'une des principales sources de revenus, en particulier pour les mères et les jeunes. Ces légumes fournissent un emploi à des millions de personnes.

6. La Tanzanie, reconnaissant l'ampleur de ce problème, a décidé de passer par le Manifeste électoral du CCM pour l'année 2020-2025 pour donner plus de poids en promettant de faire ce qui suit;

(i) Article 37-B

e) Promouvoir une nutrition sensible à la nutrition pour réduire le retard de croissance de 32 pour cent à 24 pour cent et réduire la perte de poids pour rester en dessous de 5% de la norme fixée par l'Organisation mondiale de la santé;

(g) Augmenter la production de produits horticoles de 7 230 217 tonnes à 14 600 000 tonnes d'ici 2025. Pour atteindre cet objectif, nous avons décrit diverses mesures à prendre.

(ii) Article 37-C

e) Renforcement des capacités des autorités locales et des organismes de certification privés pour réduire le coût de la certification des produits exportés, en particulier les cultures maraîchères et maraîchères dont les principaux investisseurs sont les femmes et les jeunes;

o) Augmenter de plus du double la production et l'exportation de légumes en prenant diverses mesures, notamment:

- Construction de parcs industriels dans les régions de Dar es Salaam, Mbeya et Songwe;
- Construction d'installations de traitement et de stockage de ces produits dans les régions d'Arusha, Dar es Salaam, Dodoma, Geita, Iringa, Kagera, Kigoma, Manyara, Mara, Mbeya, Tabora, Morogoro, Mtwara, Mwanza, Singida, Shinyanga, Songwe, Tanga et Katavi;
- Renforcement des plates-formes des parties prenantes pour les principales cultures horticoles, épices, fruits et légumes;

(iii) Article 37 - D

«Établir un nouveau système de gestion institutionnelle et coordonner les activités agricoles dans le but de créer un environnement propice et de permettre aux agriculteurs d'avoir leur mot à dire dans l'exploitation de leurs produits pour;

d) Créer un Institut pour la gestion des cultures horticoles, des céréales et d'autres cultures pour gérer ces cultures et faire en sorte qu'elles contribuent davantage à la sécurité alimentaire et à la production des agriculteurs.

Frères invités;

Alors que la Tanzanie s'est engagée à s'attaquer au problème de la malnutrition en augmentant les cultures maraîchères indigènes, l'Assemblée générale des Nations Unies, également à sa 74e session, a décidé de réserver cette année 2021 comme Année internationale des fruits et légumes. En parallèle, les Nations Unies sont également l'organisation du Sommet des Nations Unies sur les systèmes alimentaires. Tout cela est une opportunité pour nous car cela augmentera la motivation pour une production et une consommation responsables de légumes d'origine africaine.

Frères invités;

Les réunions de ce type font souvent de nombreuses promesses qui signalent un changement positif, mais après la Conférence, la vie redevient normale. J'aimerais beaucoup que cette Conférence soit le catalyseur d'un réel changement dans l'agriculture et l'utilisation des cultures maraîchères indigènes africaines. Prenons soin des graines, utilisons-les pour améliorer la récolte, cultivons ces cultures et utilisons-les correctement pour améliorer la nutrition et les revenus. Si nous ne le faisons pas, nous ne serons pas seulement blâmés pour les générations futures, mais nous perdrons également une grande partie du patrimoine, de la richesse, de la culture et de la dignité de notre continent africain.

Encourager la production et l'utilisation de produits végétaux d'origine africaine n'est pas seulement le travail du gouvernement mais aussi celui de toutes les parties prenantes en présence de; chercheurs, agriculteurs, commerçants ou dans l'industrie du transport maritime, de la commercialisation et de la transformation. Ensemble, nous ferons un excellent travail. J'appelle également les parties prenantes du développement du secteur privé et le gouvernement à tout mettre en œuvre pour que ces cultures soient prioritaires. Mon organisation Agri Thamani, en partenariat avec des parties prenantes telles que le World Vegetable Center, est déjà présente dans l'industrie en se concentrant sur la réduction du défi nutritionnel (malnutrition) en particulier pour les femmes enceintes et les enfants.

Frères invités;

Je voudrais conclure en soulignant qu'il est tout à fait possible de faire en sorte que ces cultures maraîchères africaines augmentent leur contribution au développement de nos nations. À cette fin, nous devons consacrer beaucoup d'efforts à la recherche et en particulier dans les domaines de la collecte, du soin et de l'amélioration des semences de ces cultures, de la bonne culture et de la consommation qui améliorent la nutrition et la santé du consommateur. Mais de même, les institutions financières devraient investir dans la chaîne de valeur de ces produits. Cet investissement est très important pour permettre au Secteur de produire des produits de qualité qui répondent aux normes, qui sont compétitifs et commercialisables sur le marché international.

Enfin, merci beaucoup, le Centre mondial des cultures maraîchères, de m'avoir invité à me joindre à vous dans ce type de conférence qui, je crois, ouvrira une large porte à la discussion sur l'utilisation efficace et efficiente des légumes d'origine africaine qui n'ont pas reçu la priorité en le passé. Permettez-moi encore une fois de féliciter les organisateurs de cette conférence et de vous souhaiter une bonne discussion.

Après mon bref discours, je suis maintenant heureux d'annoncer que la Conférence internationale intitulée "Power on Your Plate: All-Africa Summit on Diversifying Food Systems with African Traditional Vegetables to Augment Health, Nutrition and Wealth" a été officiellement ouvert.

Merci beaucoup de m'écouter.